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WAP William A. Pinkerton 
 
 
Preface 

1. The Commonwealth of Pennsylvania implicated members of the Molly Maguires in sixteen 
murders during the trials held from 1876 to 1878. Other sources put the numbers much higher; 
see, for example, the article from The Miners’ Journal, and Pottsville General Advertiser of 
March 30, 1867 (reprinted in Dewees, The Molly Maguires: 372–374), in which more than 
fifty murders were listed as having occurred in Schuylkill County in 1863–67 alone. 

2. The following account of McKenna’s activities has drawn heavily from CAC: 613–629; RCK: 
92–98; Dewees, The Molly Maguires: 256–274; and Among the Assassins!: 14–17. 

3. JM, in RCK: 93. The use of primary materials and original sources allows a historical 
immediacy and authenticity that is not otherwise possible. Therefore, in quoting them, the 
idiosyncratic punctuation and spelling have been retained, corrections being made or [sic] 
being used only where necessary for clarity. 

4. JM, testimony in first trial of James Carroll et al., as recorded in The Daily Miners’ Journal, 
May 11, 1876; JM, in Among the Assassins!: 15. 

5. JM, in RCK: 94. 
6. RCK: 95. 
7. RCK: 95. 
8. Frank McAndrew, quoted in AP, The Molly Maguires and the Detectives: 491. 
9. Dewees, The Molly Maguires: 267. 
10. The Mauch Chunk Coal Gazette, July 16, 1876. 
 
Introduction 

1. John W. Ryon, in second trial of James Carroll et al., as recorded in The Daily Miners’ 
Journal, July 20, 1875. 

2. FBG, quoted in AFG. 
3. Hurt, James McPartland: 1. 
4. Aurand and Gudelunas, The Mythical Qualities of Molly Maguire: 91, 102; emphasis added. 
5. For example, Campbell, A Molly Maguire Story; Crown, A Molly Maguire on Trial; Elliott, 
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Introduction; Kenny, Making Sense of the Molly Maguires; Lens, The Labor Wars; McCarthy, 
The Great Molly Maguire Hoax; Young, Harp Song for a Radical. 

6. For example, Dewees, The Molly Maguires; Pinkerton, The Mollie Maguires and the 
Detectives. 

7. Denver Catholic Register, May 22, 1919; Shoaf, Unwinding the Tangled Skein: 1. 
8. The most notable were Kelly, The Outlaw Trail; Baker, The Wild Bunch at Robbers Roost; 

and Horan, Desperate Men. 
9. Horan, Desperate Men: 248–249. It would be years before I had the background to realize that 

Horan – a reporter and editor for the New York Journal American and the only writer not 
employed by Pinkerton’s to be allowed extended access to the agency’s archives – 
occasionally muddled his facts, including the misspelling of McParland’s name and giving 
him a fictitious middle initial. 

10. Grover, Debaters and Dynamiters. 
11. That the files were purged before they went to the Library of Congress does not imply that 

they were sanitized to hide the truth specifically about McParland. John R. Sellers, the 
historical specialist on the Civil War and curator of the Abraham Lincoln Papers at the 
Library of Congress (and one of the individuals responsible for the acquisition of the 
Pinkerton’s archives), indicated that many files and reports were never retained in the first 
place as agency policy was to deliver them to the employing client at the end of a case to 
eliminate the need to store any but the most important materials. Further, he noted that active 
culling of materials by Pinkerton’s had been going on for decades, ever since a decision was 
taken to eliminate sensitive files – particularly those related to investigations of labor unions 
and strikes – that might be subpoenaed or stolen (as actually occurred shortly before 
McParland’s last major investigation). 

In fact, a policy of closing such files was in force more than a century ago. Charlie Siringo, 
the famous “cowboy detective” who worked for Pinkerton’s for twenty-two years, quoted a 
1907 letter from John Cornish, the manager of Pinkerton’s Eastern Division, to George D. 
Bangs, the agency’s general manager, showing how this was done. “Mr Goodwin will return 
this letter to New York, enclosing with it the journal memorandum and any other 
correspondence he has on the matter,” Cornish wrote. “We do not want anything on file at the 
Buffalo office in connection with this case. The Lackawanna Steel Company is a client of the 
Buffalo office and we want to have the Buffalo office in a position to say if ever the question 
comes up to them that they did not know the work was being done” (Siringo, Two Evil Isms: 
50). 

Yet more limitations on McParland material were brought about because most remaining 
documents are from the agency’s two primary offices: Chicago and New York. Even when 
Pinkerton’s consolidated its historic information into the archive that was eventually donated 
to the Library of Congress, little material from the numerous branch offices was kept. As most 
documents relating to McParland would have been in the Denver office – where he was based 
for about three decades – this further decreased the chances of finding relevant items. 

12. See, for example, Miller and Sharpless, The Kingdom of Coal; Salay, Hard Coal, Hard Times. 
13. JM, quoted in RCK: 27. 
14. Lin Bartholomew, quoted in The Daily Miners’ Journal, July 24, 1876. 
15. Of course, even though these reports are not known to exist, they still might lay hidden or 

forgotten. Other papers have turned up like this. For example, in April 2001, a previously 
unknown set of letters between McParland and attorney A. Russell Smith was sold at an estate 
auction. And the author traced some of McParland’s original reports – only once before ever 
seen by researchers – to the descendants of the public prosecutor in a number of the Molly 
Maguire trials. 

16. Kenny, The Molly Maguires in Popular Culture: 40; Lewis, Lament for the Molly Maguires. 
This assessment is actually true for a great deal of the material written about both McParland 
and the Molly Maguires. 
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17. Denver Catholic Register, July 10, 1919. 
18. AP, General Principles and Rules: 8. 
19. Marx, Undercover: xix. 
20. See, for example, Borovik, The Philby Files; Girodo, Personality, Job Stress, and Mental 

Health in Undercover Agents; Marshall, Intelligence and Espionage; Marx, Undercover; 
Taylor, Dudley Bradstreet. 

21. Smallwood, The Johnson Quotation Book: 105. 
22. Taylor, Dudley Bradstreet: 111. 
23. The Atlanta Constitution, January 22, 1895. 
24. Shoaf, Fighting for Freedom: 69. 
25. Doyle, The Valley of Fear. 
 
Chapter 1: The Makings of a Detective 

1. Baptismal records, parish registers of the Catholic Church of Ireland, Diocese of Armagh, 
Parish of Ballymore & Mullaghbrack (Tandragee): microfilm P.5586. Since McParlan spelled 
his name without the concluding “d” for the first thirty-four years of his life, it will be spelled 
that way in this book until the period when he changed it. 

2. A lack of birth records was common in Ireland, where civil registration of births became 
required only in 1864, and even then was not truly universal. The biographical material about 
McParlan has been drawn from numerous sources, including: CAC: 493–495, 561–562; 
Dewees, The Molly Maguires: 79–83; LoC, Boxes 30–31, 140; RCK: 39–45, 68–69; SIA: vol. 
2, 866–870; and his testimony during the trials of the Molly Maguires, as recorded in The 
Daily Miners’ Journal. 

3. For example, JM, testimony in first trial of James Carroll et al., as reported in The Daily 
Miners’ Journal, May 9, 1876; JM, in DvC: 276; JM, in RCK: 39. For the claim of 1839, see 
JM, in SIA: vol. 2, 866. 

4. United States Catholic Conference, Catechism of the Catholic Church, Second Edition: 
paragraph 1250. 

5. Eugenio Biagini, Faculty of History, University of Cambridge, personal communication, July 
21, 2011. 

6. Niederhauser, Phytophthora infestans: the Mexican connection; Bourke, Emergence of Potato 
Blight. 

7. Donnelly, The Great Irish Potato Famine; Kinealy, This Great Calamity; Kinealy and 
Parkhill, The Famine in Ulster. 

8. Edwards and Williams, The Great Famine: 260, Fig. 2. 
9. Baptismal records, parish registers of the Catholic Church of Ireland, Diocese of Armagh, 

Parish of Ballymore & Mullaghbrack (Tandragee): microfilm P.5586; in these records, 
McParlan’s father’s last name was spelled both McParlin and McParlan, and his mother’s 
maiden name was given as Loughran, Lougheran, and Lougheron. 

10. Griffith’s Printed Valuation Books (microfiche MF2/2); Will (and One Codicil) of Eneas 
M’Parland late of Drumachee County Armagh; farmer who Died 12 July 1889, Wills 
Calendar 1889: 541–546. 

11. Campbell, A Molly Maguire Story: 69; Patrick Campbell, personal communication, June 10, 
2011. 

12. Quote: JM, in CAC: 562. The name of his first employer at the Tyne Chemical Works has 
long incorrectly been listed as Christopher L. Hewson & Sons because apparently the 
stenographer in the first trial of John Kehoe et al. misunderstood when McParlan said, 
“Christian Allhusen and Sons” and transcribed it the former way (see RCK: 41). It was 
correctly recorded in McParlan’s notes in Pinkerton’s National Detective Agency, History of 
Detectives: James McParlan, October 16, 1880 (LoC, box 30). McParlan tended associate 
companies wth the names of their owners, so, for example, he indicated in his Pinkerton’s 
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forms that he worked for “Stephenson’s Chemical works,” thinking of James Cochran 
Stevenson, who was a manager of the Jarrow Chemical Company at the time he was there.  

13. JM, in Lewis, Lament for the Molly Maguires: 46. 
14. U.S. Customs Service, passenger lists of vessels arriving at New York, New York, 1820–

1897: microfilm roll M237_282; line 50; list number 709. 
15. RCK: 42; SIA: vol. 2, 866. 
16. The New York Herald, 1853, cited in Roediger, The Wages of Whiteness: 147; Frank Leslie’s 

Illustrated Newspaper, 1867. 
17. Quoted in Anbinder, Five Points: 27. 
18. JM, in RCK: 68. 
19. JM, testimony in first trial of James Carroll et al., quoted in The Daily Miners’ Journal, May 

9, 1876; JM, in CAC: 493c. 
20. Thale, Police. 
21. McParlan’s talents in sales must have been vastly better than his judgment of time, because 

his recollection of how long he remained at various jobs does not add up. He later testified 
that he kept his liquor store for “probably a couple of years” (CAC: 493d). When combined 
with the periods that he stated he held positions with Beaubien, the city police, and Dodge and 
Brothers, the total does not add up to the correct amount of time from July 1868 to October 
1871. Moreover, the Ninth U.S. Federal Census, taken in the Ninth Ward of Chicago on June 
16, 1870, shows that he was already recording his occupation as “saloon keeper.” That was 
less than two years after he joined Beaubien, to which would have to be added the time with 
the police and eight months with Dodge and Brothers. It is another case of McParlan being a 
little loose with accuracy. See: U.S. Federal Census, Ninth Census of the United States, 1870: 
microfilm roll M593_204; Ninth Ward, Chicago, Cook County, Illinois, p. 50B. 

22. For updated assessments on how the fire was started, see Bales, The Great Chicago Fire; 
Cromie, The Great Chicago Fire. 

23. The biographical material about Pinkerton and the early history of his detective agency has 
been drawn from numerous sources, including: AP, Criminal Reminiscences and Detective 
Sketches; AP, Professional Thieves and the Detective; AP, Thirty Years a Detective; Horan, 
The Pinkertons; Horan and Swiggett, The Pinkerton Story; Lavine, Allan Pinkerton; LoC, 
boxes 1–4; Mackay, Allan Pinkerton; Morn, The Eye That Never Sleeps; Rowan, The 
Pinkertons; and numerous local newspaper accounts. 

24. Chase, Chartism; Williams, John Frost. 
25. Mackay, Allan Pinkerton: 53–54; The Chicago Daily News, May 27, 1931. 
26. AP, Criminal Reminiscences: 25–49. 
27. Richardson, The New York Police; Roots, Are Cops Constitutional?. 
28. Hall, Legal and Social Aspects of Arrest Without a Warrant; Steiker, Second Thoughts About 

First Principles. 
29. Quote from Babington v Yellow Taxi Corp 150 NY 14; 164 NE 726. See also Roots, Are Cops 

Constitutional?: 692. 
30. Roots, Are Cops Constitutional?: 692. 
31. The Daily Democratic Press, October 4, 1854. 
32. The railroad companies were the Illinois Central, the Michigan Central, the Michigan 

Southern and Northern Indiana, the Chicago and Galena Union, the Chicago and Rock Island, 
and the Chicago Burlington and Quincy. The Illinois Central’s “Agreement with Pinkerton & 
Co, February 1, 1855” is held in the Illinois Central Railroad Company Archives, the 
Newberry Library, Chicago. 

33. Morn, The Eye That Never Sleeps: 54. 
34. The Daily Democratic Press, April 12, 1855. 
35. Smith, Trial of Oscar T. Caldwell. 
36. The Daily Democratic Press, March 17, July 2, 1855; Chicago Daily Tribune, March 17, 

1855; Chicago Weekly Times, July 19, 1855. 
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37. Chicago Weekly Times, April 19, 1855. 
38. Denniston, America’s Silent Investigators: 30. 
39. The New-York Times, September 15, 1883. 
40. Hassler, General George B. McClellan; Sears, George B. McClellan. 
41. See AP, History and Evidence of the Passage of Abraham Lincoln. In his biography of 

Lincoln, Ward Lamon denied that a plot had existed and implied that Pinkerton had fabricated 
the entire story (The Life of Abraham Lincoln: 511–526). However, the first person to indicate 
knowledge that there was a conspiracy was not Pinkerton but Samuel Felton, president of the 
Philadelphia, Wilmington & Baltimore Railroad. Norman B. Judd, an Illinois politician 
traveling with Lincoln’s party, confirmed that Felton first revealed the plot (see Edwards, 
Sketch of the Life of Norman B. Judd). Pinkerton described Felton’s revelation in detail in The 
Spy of the Rebellion. The Pinkerton reports about the plot can be found in Cuthbert, Lincoln 
and the Baltimore Plot 1861. 

42. Pinkerton has long been criticized for the excessive estimates of Confederate troop strengths 
that he supplied to McClellan. However, it has also been suggested that his intelligence 
networks intentionally overestimated to confirm McClellan’s initial assessments. Pinkerton 
admitted in his own reports that he “estimated large,” and gave the impression that he might 
have been instructed to do so. See Mackay, Allan Pinkerton, and, for Pinkerton’s own 
account, see The Spy of the Rebellion. 

43. Although Pinkerton’s version of the unblinking eye became famous in his trade, it was not the 
only time such a concept was used. The San Francisco Vigilance Committee of 1851 and 1856 
also used the symbol of the eye, sometimes accompanied by the slogan “Nunquam Dormio,” 
meaning “Never Sleep” (Ethington, The Public City: chapters 2–3). It is not known if 
Pinkerton’s or the Vigilance Committee used the slogan first, but either or both might have 
been influenced by the Masonic all-seeing eye, which was a popular symbol of the time. 

44. For example, AP, Special Rules and Instruction to be Observed in Testing Conductors; AP, 
Tests on Passenger Conductors. See also Morn, The Eye That Never Sleeps: 57–58. 

45. AP, General Principles and Rules. 
46. GHB, letter to AP, December 23, 1870: LoC, box 46, GHB letterpress copybook, vol. 1; 

Navarro, History of Cuba: 43–51. 
47. Morn, The Eye That Never Sleeps: 53, 92. 
48. U.S. Congress, Appropriations to the Budget; Churchill, From the Pinkertons to the 

PATRIOT Act: 3; Lowenthal, The Federal Bureau of Investigation: 6–10. 
49. GHB, letter to AP, December 29, 1870: LoC, box 46, GHB letterpress copybook, vol. 1. 
50. The New-York Times, November 14, 1871. 
51. GHB, letter to AP, May 27, 1872: LoC, box 46, GHB letterpress copybook, vol. 2. 
52. AP, letter to Captain Fitzgerald, Aug. 15, 1872: LoC, box 47, AP letterpress copybook, vol. 1. 
53. AP, letter to GHB, October 17, 1872: LoC, box 47, AP letterpress copybook, vol. 1; emphasis 

in original. 
54. Larson, Jay Cooke; Lubetkin, Jay Cooke’s Gamble. 
55. AP, letter to GHB, May 18, 1873: LoC, box 47, AP letterpress copybook, vol. 1. 
56. The portrayal of the Molly Maguires has changed dramatically over the past 135 years, just as 

the image of McParlan has.  
The revisionist process by which individuals or groups have been posthumously 

transformed into myths that can be utilized to validate an ideological position, to explain or 
rationalize a social agenda, or to lend credence to a historical interpretation has been clearly 
demonstrated (see, for example, Helly, Livingstone’s Legacy; Jeal, Livingstone; MacKenzie, 
Heroic Myths of Empire). Every myth requires a mediator to construct, develop, and interpret 
it, and in this case the different accounts have presented clear representations of both the 
Molly Maguires and those in opposition to them, in each case demonstrating the concerns, 
values, and political, social, and legal agendas of the mediator. 

The initial narratives about the Molly Maguires reflected the perspective of the powers that 
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had put them on trial – the government, railroad companies, and other big businesses – and 
were not friendly toward organized labor. The Molly Maguires were represented in these 
publications as violent Irish Catholic terrorists who ran roughshod over the coalfields until 
brought to justice by the heroic McParlan. The examples of this viewpoint include Pinkerton’s 
semi-fictional The Molly Maguires and the Detectives, Dewees’s The Molly Maguires, Lucy’s 
The Molly Maguires of Pennsylvania, McCabe’s The History of the Great Riots, and the 
anonymously written History of Schuylkill County. They also comprise numerous articles or 
pamphlets, including one in the prestigious American Law Review (Morse, The “Molly 
Maguires” Trials) and one the title of which left no doubt about its assessment: The Molly 
Maguires: a Thrilling Narrative of the Rise, Progress and Fall of the Most Noted Band of 
Cut-Throats of Modern Times. This interpretation remained dominant for half a century in 
journalistic, historical, and fictionalized accounts of the events (for example, Moffett, The 
Overthrow of the Molly Maguires; Rhodes, The Molly Maguires in the Anthracite Region of 
Pennsylvania; Rhodes, in History of the United States, Vol 8; and Doyle, The Valley of Fear). 

In the 1930s, new viewpoints of the Molly Maguires and McParlan were introduced. 
Anthony Bimba, a fiery Lithuanian immigrant and member of the American Communist 
Party, had already been tried in Massachusetts in 1926 for sedition and blasphemy for a 
speech he gave attacking the Lithuanian political regime, supporting Bolshevism, and 
denouncing capitalism and the Catholic Church (see Wolkovich, Bay State, Blue Laws and 
Bimba). Bimba wrote The Molly Maguires as one of a number of strongly anti-capitalist books 
and pamphlets. He indicated that the concept of the existence of the Molly Maguires had been 
fabricated in the course of the class battle, and that when one swept aside the lies of the mine 
owners, it became apparent that the efforts of the ruling bourgeoisie were simply to destroy 
the miners’ union, and that to do so “a campaign of vituperation was started; the label ‘Molly 
Maguire,’ with all its ruling class distortions was created; spies, provocateurs and gangsters 
were put to work.” The Molly Maguires were not, he concluded, criminals of any kind but 
simply innocent martyrs of the class struggle. 

Four years later, in The Molly Maguire Riots, J. Walter Coleman similarly placed the Molly 
Maguires in the context of a struggle between labor and management, although without 
Bimba’s extreme polemics. Coleman’s contextual argument and attention to detail about the 
Molly Maguires and the mining industry were considerably stronger than those made 
previously. However, he did introduce a major failing – which was followed by many later 
writers – by attempting to demonstrate McParlan’s long-term dishonesty and lack of ethics. 
To do this, Coleman inaccurately portrayed the “meaning” of the verdict of the 1907 trial of 
William Haywood, and then extended that flawed interpretation to his assessment of the 
detective’s role vis-à-vis the Molly Maguires. 

Coleman’s argument indicated that defense attorney Clarence Darrow easily undermined 
the testimony of key witness Harry Orchard during the Haywood trial by showing that 
Orchard could not have committed several murders he claimed he had carried out. Then, in a 
classic closing argument lasting eleven hours, Darrow “proved” McParland to be a heinous 
creature: “a spy, a traitor, a liar” with methods more odious than any crime, “who never did 
anything in his life but lie and cheat and scheme, for the life of a detective is a living lie, that 
is his business; he lives one from the time he gets up in the morning until he goes to bed; he is 
deceiving people, and trapping people and lying to people” (quoted in Darrow’s Speech in the 
Haywood Case: 30). Thus, the story went, by “exposing McParlan’s underhand tactics in his 
treatment of both the Molly Maguires and Harry Orchard, Darrow won the case and secured 
Haywood’s freedom” (Kenny, Making Sense of the Molly Maguires: 283). The authors of the 
accounts subscribing to this theory have thereby led their readers to assume that the verdict 
purposefully affirmed Haywood’s innocence. 

Coleman and his followers then proceeded to the argument that if McParlan’s tactics in the 
Haywood trial were dishonest, then his investigation and testimony in the Molly Maguire 
trials were equally dubious. This has led to several books stating that McParlan’s “entire 
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career was based upon tactics so questionable that he can no longer be dismissed with merely 
a prayer of thanks for ridding the country of a gang of cutthroats” (see, for example, Coleman, 
The Molly Maguire Riots: 171; quoted in Kenny, Making Sense of the Molly Maguires: 4). 

However, the above argument falters for three reasons. First, even were McParlan guilty of 
unscrupulous behavior in the Haywood case, it would not necessarily mean he had engaged in 
similar actions three decades before. Second, the arguments are based on only two cases, 
without assessing the thirty years between, so “entire career” is clearly overstated. And third, 
and most important, the account given of the Haywood trial is simply inaccurate. Several 
jurors afterward said they were thoroughly convinced by Orchard’s testimony and thought 
Haywood was guilty – and Judge Fremont Wood agreed (Samuel D. Gilman, in The Idaho 
Daily Statesman, July 29–30, 1907; George Powell, in Capital News, July 29, 1907; Davis, 
Released for Publication: 42–44; Grover, Debaters and Dynamiters: 255–261). However, 
Wood’s instructions to the jury largely invalidated the testimony of Orchard and led several 
jury members to feel that regardless of their beliefs, only a “not guilty” verdict could be 
returned (Samuel D. Gilman in The Idaho Daily Statesman, July 29–30, 1907; George Powell, 
in Capital News, July 29, 1907; Grover, Debaters and Dynamiters: 255–261). Thus, 
Coleman’s assessment was flawed, as are those that adhere to it, as their conclusions are 
derived from equally insufficient or inaccurate information. 

In the aftermath of the Bimba and Coleman books, numerous accounts continued to depict 
the Molly Maguires as labor heroes and McParlan as a villain. Labor’s Untold Story by Boyer 
and Morais (1955) viewed the Molly Maguires as innocent laborers carrying on the struggle of 
the Workingmen’s Benevolent Association after it collapsed. In The Labor Wars (1973), Lens 
indicated they were martyrs to the cause of labor, framed by capitalists. Similar theses were 
expounded by Reilly, in Rebels in the Shadows (1962) – which includes wholly fictitious 
scenes “proving” McParlan to be guilty of perjury – by Weiss, who wrote in “Private 
Detective Agencies and Labour Discipline” (p. 91) that the Ancient Order of Hibernians “had 
been at the centre of the guerrilla warfare resistance since the strike”; by Young, in Harp Song 
for a Radical (1999); and in the 1970 film The Molly Maguires, in which John Kehoe was 
portrayed as noble, peace-loving, and principled, much the opposite of McParlan. 

In the midst of this revisionism, Wayne G. Broehl published The Molly Maguires (1964), 
incorporating the most wide-ranging primary research then done and using important sources 
not consulted previously. This was far and away the most even-handed history of the Molly 
Maguires, and Broehl was not kind to McParlan in his final assessment, when Coleman’s 
argument was incorporated. Because of its neutrality, it has been harshly criticized by recent, 
less-balanced accounts (for example, Campbell, A Molly Maguire Story: 38; Kenny, Making 
Sense of the Molly Maguires: 5). An article that took a similar, neutral position was Quinn’s 
“Of Myths and Men,” but it did not use any primary sources, and so is of less value. 

Perhaps the most important article about the Molly Maguires is “The Mythical Qualities of 
Molly Maguire” by Harold Aurand and William Gudelunas (1982). Like Broehl’s work, it 
was restrained in its assessments and showed that, other than a handful of basic facts, little can 
be unequivocally demonstrated about the episode, which therefore “permits the assignment of 
motives and roles according to a predetermined scheme” (p. 102). 

The Aurand and Gudelunas thesis of preexisting bias has been demonstrated numerous 
times in recent books that are highly critical of McParlan. This is true of even the most 
scholarly work on the subject, Kevin Kenny’s Making Sense of the Molly Maguires, which 
was carefully argued, extremely detailed, and pioneering in placing the Molly Maguires in the 
context of Irish and American social history, as well as showing the cultural, ethnic, religious, 
and ideological influences acting upon them. However, it ignored a great deal of evidence that 
was not hostile to or critical of McParlan, Pinkerton’s, and Gowen while seemingly accepting 
without any skepticism clearly biased criticisms of them, resulting in a strongly negative 
assessment of each. The McParlan appraisal was admittedly based on the Coleman argument 
without research into McParlan’s career that would have shown the weaknesses of such a 
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position. Therefore, although extremely significant in understanding the Molly Maguires, the 
account is much less so in gaining a comprehension of McParlan. 

Several books written by enthusiasts and giving more personal accounts than Kenny’s (for 
example, Campbell, A Molly Maguire Story; Crown, A Molly Maguire on Trial; McCarthy, 
The Great Molly Maguire Hoax) also appear to have conformed to a predetermined judgment 
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reports it missing.” Not surprisingly, more than forty years later, it is still not to be found in 
the Pinkerton’s files at the Library of Congress. 
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73. BF (for JM), report to FBG, December 15, 1875: HML, box 1001. 
74. Through the years, numerous suggestions have been made as to the identity of the murderers 

at Wiggans Patch. One of the first notions was that it was a “clan fight” between the 
O’Donnells and Irish families in Gilberton (The Daily Miners’ Journal, December 11, 1875; 
The Evening Telegraph, December 11, 1875). Just a few days previously, James O’Donnell 
had led a group of men to St. Nicholas, where they had badly beaten a Gilberton man named 
Patrick Quinn (BF (for JM), report to FBG, December 8, 1875: HML, box 1001). That this led 
to the events at Wiggins Patch is unlikely, however, as the efficiency and numbers of the 
attackers appear too highly organized for a factional struggle. Moreover, such a group would 
have had no reason to leave behind the note about the killings of Sanger and Uren. 

Another theory was mentioned by Dewees (The Molly Maguires: 239–240) as having come 
from John Slattery, a member of the Tuscarora lodge. Slattery claimed that Charles O’Donnell 
had become “much troubled in mind” after the murders of Sanger and Uren, and that Kehoe 
feared he would give away the details of the killing. On the morning before the murder, 
Charles Mulhearn supposedly told Slattery that a job was to be done that night at Wiggans 
Patch. Slattery was convinced that Mulhearn and others had carried out Kehoe’s order to 
eliminate O’Donnell. Given the closeness of the family (of which Kehoe was a part), the way 
in which Molly Maguire killings were generally carried out, and the size and actions of the 
group invading the O’Donnell house, this theory makes little sense (as even Dewees, no friend 
to Kehoe, admitted). 

Half a century later, Coleman claimed that the Sheet-Irons (or Chain Gang) were 
responsible (The Molly Maguire Riots: 104). Yet again, the way the operation was organized 
does not reflect the actions usually conducted by that gang. Moreover, if there were a serious 
consideration that they had done it, there would have been at least some discussion about 
revenge among those with whom McParlan spent time in the following weeks. 

Some historians have suggested that the killers at Wiggans Patch were members of the 
Coal and Iron Police, because of the paramilitary-type action and the fact that that force has 
been viewed as violent and oppressive. However, there is no real evidence to sustain this 
contention, and the sheer numbers involved that night make it hard to believe that one of them 
– a perpetrator or a colleague – would not have betrayed that fact in the ensuing years. 

What therefore seems most likely is that the men attacking the O’Donnell house were 
vigilantes who had gathered together for vengeance after learning the details in the materials 
released by Pinkerton’s, which included the names and addresses of those accused of the 
crimes. This concept was voiced as early as the day after the attack (Evening Chronicle, 
December 11, 1875). If so, Pinkerton and his agency must shoulder some of the blame for 
encouraging such behavior, as must local newspapers, particularly Foster and the Herald. 

But did Pinkerton’s play a greater role? The obvious planning and efficiency of the 
operation suggest a mastermind behind the process, and Pinkerton’s letter indicates that 
Linden would have been an appropriate individual for this role. According to his expense 
account reports, Linden was not in Schuylkill County at the time of the attack, but that does 
not mean that he might not have set up the entire operation. That said, there is no evidence to 
indicate that Linden was involved, so while he cannot be eliminated as a suspect, there is no 
hard and fast reason to assume he was involved, either. 

It is thus difficult to say who actually was responsible, although it could not have been a 
Pinkerton’s operation in its entirety – the agency simply did not have enough men there. The 
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vigilantes could have come in part from other local gangs, secret societies, or the Coal and 
Iron Police, but it is unlikely that either Gowen or Pinkerton’s would have encouraged 
participation by such units. What is more likely is that they were made up of individuals from 
several organizations – as in previous vigilance committees – to enforce what they perceived 
as justice. In this sense, the killers at Wiggans Patch were not very different than the Molly 
Maguires enforcing what Kenny generously called “retributive justice” and defined as 
“violence designed to redress violations against a particular understanding of what was 
socially right and wrong” (Making Sense of the Molly Maguires: 8–9). Ergo, if the killings 
perpetrated by the Molly Maguires were legitimate, then so was the attack at Wiggins Patch. 

A lengthy discussion between two Molly Maguire experts – Mark Bulik and Dennis 
McCann – suggested that at least some of the Wiggans Patch vigilantes might have been 
members of the Silliman Guards. This was a militia company of initially sixty-three men 
formed in and around Mahanoy City in March 1875 in response to the disorders during the 
Long Strike. It was named after E.S. Silliman, the president of the First National Bank, who 
contributed substantial funds to setting up the company (Davies et al., Mahanoy City: 74). The 
Silliman Guards were mustered into the National Guard in November 1875, and it was written 
soon after: “As conservators of law and order the company has been eminently a success, 
providing a standing menace to the lawless element” (History of Schuylkill County: 232). 

The first lieutenant (second-in-command) of the Silliman Guards was Wenrich, who was 
not only a friend of George Major – who succeeded him as chief burgess of Mahanoy City – 
but of William Enke, a fellow member of the guards and a borough magistrate, who was 
wounded in the violence that erupted between strikers and law-enforcement officers at 
Mahanoy City on June 3, 1875. One of the individuals reported to have engaged in “rapid 
shooting” against the law-enforcement organizations that day was Friday O’Donnell (AP, The 
Mollie Maguires and the Detectives: 335). 

Although all these facts are circumstantial, it is suspicious that the one individual identified 
from the attack was a colleague of two men who had been shot by Molly Maguires, including 
one killed by someone living at the Wiggans Patch house, where several residents had also 
been named in the Pinkerton’s release as the killers of Sanger and Uren. As an officer of the 
Silliman Guards, it does not take a great stretch to imagine that Wenrich, as an officer of the 
Silliman Guards, would be able to co-opt members of his own organization – and undoubtedly 
other “community-minded” individuals – to seek revenge with military efficiency. 

75. Catholic Standard, December 23, 1875; Daily Herald, December 23, 1875; The New-York 
Times, December 25, 1875. 

76. BF, in CAC: 1322, 1321. 
77. RJL, in CAC: 1317. 
 
Chapter 8: Trials and Tribulations 

1. Daily Herald, December 23, 1875; The New-York Times, December 23, 1875. 
2. Daily Herald, February 5, 1876. 
3. Charles Albright, quoted in The Great Mollie Maguire Trials: iv. 
4. It has long been suggested that Asa Packer financed the prosecution in the Molly Maguire 

trials. The Pennsylvania historian Lance Metz has argued that it was actually Edward Clark of 
the Lehigh Coal and Navigation Company (Metz, Edward W. Clark’s Role in the Carbon 
County Molly Maguire Trials). There does not appear to be enough information to prove the 
argument definitively one way or the other, but what is certain is that Allen Craig – one of the 
initial prosecutors – represented both Packer and the Lehigh Valley Railroad. 

5. That “company lawyers” were allowed to join the prosecution in the Molly Maguire trials has 
been criticized as one of the most unethical aspects of the trials. However, this argument 
shows a lack of understanding of mid-nineteenth century legal practice. There was no 
objection at the time because private prosecution, although not as common as several decades 
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previously, was still not infrequent and was acceptable in the eyes of the law as it was 
recognized that the county district attorney would require aid to prosecute such an unusually 
large number of capital cases. Even Judge John P. Lavelle, whose book The Hard Coal 
Docket is perhaps the most notable condemnation of the fairness of the trials, acknowledged: 
“It was not unusual at this time for lawyers who represented a victim’s family to assist the 
district attorney in trying the case against the defendant” (p. 287). Lavelle thereafter stated 
that there were no cases where lawyers for the victim completely took over the prosecution, 
but this is clearly at odds with the legal processes of earlier times, as well as with his previous 
comments acknowledging that the district attorney was a relatively new position, with the first 
prosecutor in Carbon County not having been appointed until 1843 (p. 202). Further, although 
each of these men represented one of the companies, they were not employees but members of 
highly esteemed law practices representing those companies. 

6. The Mauch Chunk Democrat, September 4, 1875; The Times, January 19, 1876. 
7. Lavelle, The Hard Coal Docket: 291–299. Lavelle’s argument addressed only those trials held 

in Carbon County. He determined that less than 1 percent of the pool of perspective jurors for 
the initial trials was Irish, whereas fully 13 percent of the population of Carbon County was 
Irish, and he indicated that today such seemingly “purposeful or deliberate limitation of 
Irishmen in the jury pool” would “not pass constitutional muster” (p. 293), as “the defendants 
did not have the fair possibility for obtaining on their juries a representative cross section of 
the Irish community” (p. 298).  

Although Lavelle’s conclusion – that due to these errors the verdict would be overturned in 
today’s legal system – is undoubtedly accurate, his analysis was flawed by his failure to give 
adequate consideration to several salient points. First, the method by which the names of 
potential jurors were chosen from the “jury wheel” followed the customary practice of the 
time, and Lavelle showed that the percentage of Irish jurors had been below a representative 
level in every year since 1865 (pp. 291, 295). By showing a decade-long pattern of unfair 
representation, this also indicates that the Molly Maguire trials did not actually violate due 
process any more than any other trial in Carbon County during that period. Second, the jury 
pool was taken only from eligible voters, which – as stated in the Constitution of the 
Commonwealth of Pennsylvania, 1874, Article VIII, Section 1 – meant U.S. citizens who had 
resided in the state for a minimum of a year and the election district for at least two months, 
and who had paid state or county tax (that is, property tax) within the previous two years. 
These qualifications eliminated not only recent immigrants from the jury pool but most of the 
poor, including a high percentage of the Irish laborers in the mining patches, in contrast to the 
land-owning farmers of (more usually) German or “Pennsylvania Dutch” extraction. Thus, the 
percentages compared were not representative of the figures actually being worked with. And 
third, Lavelle’s figures are suspect because he used an inexact method to determine the 
ancestry of those in the jury pool, particularly in distinguishing between Irish and Scottish 
names (with the result that one “Alexander Campbell” was listed as Scottish, although an Irish 
man with the same name was on trial as a member of the Molly Maguires). 

Finally, Lavelle’s assessment suffers – as do many recent interpretations of the Molly 
Maguire trials – from the self-congratulatory concept of historical presentism, that is, 
assessing, judging, or interpreting the past by use of present-day perspectives and beliefs, and 
thereby creating a distorted understanding of the events as they unfolded or were perceived at 
the time (see, for example, Hunt, Against Presentism). In this sense, Lavelle’s statements that 
“there was no case law or statutory law prohibiting this shameful practice” (p. 293) and that 
there were “many other aspects of the ‘Mollie’ trials which raise serious questions about 
whether the defendants received fair trials” (p. 322) neglect that many aspects of trial law 
throughout the nineteenth century would not meet current judicial standards, but that due 
process – like the human condition and behavior in general – is constantly changing and 
should not be judged through the prism of current standards or in order to validate current 
beliefs but rather through the moral and societal values of the time in question. 
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8. See, for example, Kenny, Making Sense of the Molly Maguires: 215; Lavelle, The Hard Coal 
Docket: 317. 

9. For example, there are five jurors in the Doyle trial mentioned by Lavelle (The Hard Coal 
Docket: 317, 349–353) as having “a poor understanding of the English language.” First, it 
should be noted that whereas several might have had some problems with the intricacies of 
legal jargon, so might many native English speakers. Moreover, a closer look at the voir dire 
suggests that three of these might not actually have had any more difficulty than any other 
juror. Juror William Bloss indicated that he understood German better than English, but this 
does not imply that he could not understand the details of a murder when presented in English, 
only that German was his native language. Juror Joel Strohl stated that he could not read or 
write English but that he could understand it; this is, in fact, no different than many jurors of 
the time of English, Scottish, Welsh, or Irish descent – literacy was not a qualification and not 
something considered relevant to serve on a jury. And juror Daniel Remaley indicated that he 
did not understand English as well as he might, but, as with the previous two individuals, the 
defense lawyers did not consider his lack of understanding to be of such an extent that they 
challenged him. 

10. The Daily Miners’ Journal, January 19–21, 1876; Broehl, The Molly Maguires: 272; Schlegel, 
Ruler of the Reading: 115. 

11. See testimony in CMD. 
12. Dewees, The Molly Maguires: 247–248; Lavelle, The Hard Coal Docket: 323. Basing his 

statement on Dewees’s comment, Lavelle goes so far as to say it “is uncontroverted that James 
McParlan … sat in on defense counsel strategy sessions during the Doyle and Kelly cases and 
then reported the defense strategy to the prosecutors.” In fact, there is no evidence at all that 
McParlan was involved in such meetings, and the inaccuracy of the comment is certainly 
shown by the fact that the Kelly case did not go to trial until late March, and, needless to say, 
McParlan would not have been welcome in the defense attorneys’ meetings weeks after he 
had disappeared from the anthracite region due at least in part to having been accused by 
Ryon of being an undercover detective! 

13. BF (for JM), reports to FBG, October 12, 14, 19, 20, 1875: HML, box 1001; AP, The Mollie 
Maguires and the Detectives: 463. 

14. The Daily Miners’ Journal, February 2, 1876; Daily Herald, February 1, 1876. 
15. Allen Craig, as reported in The Daily Miners’ Journal, February 1, 1876. 
16. Lin Bartholomew, as reported in The Daily Miners’ Journal, February 1, 1876. 
17. Samuel S. Dreher, as reported in The Daily Miners’ Journal, February 2, 1876. 
18. The Daily Miners’ Journal, January 28, 1876. 
19. The Daily Miners’ Journal, February 2, 1876. 
20. The Daily Miners’ Journal, January 31, 1876. 
21. Coleman, The Molly Maguire Riots: 114, note 3. 
22. The Daily Miners’ Journal, February 23, 1876. 
23. The Daily Miners’ Journal, January 29, 1876. 
24. The Daily Miners’ Journal, January 29, 1876. 
25. Various details of the confession appeared in The Daily Miners’ Journal, February 14, 1876, 

and Daily Herald, February 14, 19, 1876. Bethlehem Daily Times published the confession on 
April 5, 1876, after it was leaked, and the next day it appeared in, among other newspapers, 
The Daily Miners’ Journal, Daily Herald, The Mauch Chunk Coal Gazette, The Mauch Chunk 
Democrat; The Philadelphia Inquirer, The Tamaqua Courier, and The Times of Philadelphia. 

26. For example, The Daily Miners’ Journal, February 5, 1876; Daily Herald, February 5, 1876. 
27. Record of the habeas corpus hearing of James Carroll, Hugh McGehan, James Boyle, James 

Roarity, Thomas Duffy, February 12, 1876: Kaercher MSS, file A2 
28. BF, letter to George Kaercher, February 19, 1876: Kaercher MSS, file A16. All of the details 

of McParlan’s visit to the Higgins household, including the quotes, come from this letter, in 
which Franklin passed on the information from McParlan’s report. 
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29. Record of the hearing on habeas corpus in Commonwealth vs Charles McAllister and Thomas 
Munley, February 23, 1876: Kaercher MSS, file A9. 

30. JM, in RCK: 92. 
31. Dewees, The Molly Maguires: 260–261. 
32. One of the greatest mysteries related to the end of McParlan’s undercover assignment is the 

story of Father O’Connor, a passionate opponent of the Molly Maguires, telling Kehoe that 
there was a detective in their midst. Many theories have been developed as to how a priest 
should even know such a fact, as well as why a committed adversary of the AOH and the 
Molly Maguires would betray someone fighting against them. Did Gowen and Archbishop 
Wood intentionally let the information slip so that, having been exposed, McParlan would be 
willing to testify? Did it come out by accident? Did Gowen set up the situation knowing that 
McParlan would feel the need to testify to help avoid embarrassment to the Church for its 
role? Was the information leaked to a series of priests – O’Connor had told McParlan that if 
he wanted more information he could visit Father Reilly of Shenandoah or Father Ryon of 
Mahanoy City. Or, more alarmingly, had Father O’Connor broken the sacred silence of the 
confessional? If any of these happened, would Gowen or Wood have risked McParlan’s life 
by giving his name rather than just the fact that there was a detective working in the anthracite 
region? None of these possibilities are truly convincing, yet neither is the simplest notion: that 
despite his intense opposition to the Molly Maguires, O’Connor’s cultural background led him 
to find the presence of a detective – an informer – so totally unacceptable that he felt 
compelled to notify Kehoe about him. Of course, this might have been more likely if he did 
not believe Kehoe was involved in the criminal activities for which he was later tried. A letter 
from Gowen to Wood strongly indicates that the two of them were not working on this in 
conjunction (FBG, letter to James Frederic Wood, May 11, 1876: PAH). However, 
McParland’s own testimony in the trials did not elucidate any causes behind the situation or 
clarify the events. And as Gowen, Wood, or O’Connor never later addressed the issue, it is 
unlikely there will ever be any certainty about exactly what happened. 

33. RCK: 95. 
34. RCK: 96. 
35. JM, in RCK: 96. 
36. JM, testimony in the first trial of James Carroll et al., as recorded in The Daily Miners’ 

Journal, May 12, 1876. 
37. RJL, letter to George Kaercher, March 4, 1876: Kaercher MSS, file A14. 
38. JM, testimony in the first trial of James Carroll et al., as recorded in The Daily Miners’ 

Journal, May 12, 1876; JM, in CAC: 626–627. 
39. JM, in RCK: 98. 
40. JM, testimony in the first trial of James Carroll et al., as recorded in The Daily Miners’ 

Journal, May 12, 1876; JM, in RCK: 98. 
41. It is not unlikely that McParlan warned McAndrew – to whom he owed his life – to leave the 

region before the arrests and trials started in earnest. In fact, allowing his friend to leave might 
have been one of the conditions McParlan set in order to testify. After a relatively brief stay in 
the Old Country, McAndrew returned to the United States in December 1876, after the 
majority of the trials had been completed, arriving in New York aboard the ship Algeria (see 
U.S. Customs Service, passenger lists of vessels arriving at New York, New York, 1820–
1897: microfilm roll M237_406; line 48; list number 1139). Returning to work as a miner, he 
moved back to Shenandoah, where he was still living in 1880 with his wife and four children 
(see U.S. Bureau of the Census, Tenth Census of the United States, 1880: microfilm roll 
T9_1192; 1st Ward, Shenandoah, Schuylkill County, Pennsylvania, page 494C). 

42. See data held at: http://phillyclimate.blogspot.co.uk/2007/07/1876-philadelphia-daily-
weather-data.html. 

43. CvC: Appendix: 224–225. During the second trial for the murder of policeman Yost, defense 
attorney Ryon, hoping to show McParlan was a hypocrite, pointedly asked him about his 
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relations with the Catholic Church after joining the AOH, which had been condemned by 
Archbishop Wood. McParlan made clear his feelings about the sanctity of the Church’s rites. 
Q: You were a member of that church? 
A: Yes, sir; I am a member of that church. 
Q: Were you then? 
A: I was when I joined that society, and am now. 
Q: Did you go to communion and confessional after you joined that society? 
A: I never did; it was sacrilegious – the idea of such a thing. 

44. The Daily Miners’ Journal, March 30, 1876. 
45. See testimony in CEK. 
46. Robert Ramsey, in The Daily Miners’ Journal, June 11, 1875. 
47. The Philadelphia Inquirer, April 1876. Unfortunately, Siney never truly regained his 

reputation during his lifetime. Widely considered a failure, he died in 1879 at the age of forty-
eight of “black lung disease.” 

48. The Philadelphia Inquirer, April 6, 1876. 
49. Charles Albright, letter to George Kaercher, April 27, 1876: Kaercher MSS, file A28. 
50. RAP, letter to S.S. McClure, October 31, 1894: RAP Correspondence, University of Virginia. 

Only the first and third pages of this letter exist, so it is uncertain how much further Pinkerton 
discussed McParlan’s decision. 

51. Schlegel, Ruler of the Reading: 119–120. 
52. This eventually became the prosecution team’s official motive for McParlan giving testimony, 

and it was stated regularly during the trials – for example, FBG, in AFG: 29–30; F.W. 
Hughes, in The Great Mollie Maguire Trials: 86–87, JM, testimony in the trial Thomas 
Munley, as recorded in The Daily Miners’ Journal, July 4, 1876. 

53. FBG, letter to James Frederic Wood, May 11, 1876: PAH. 
 
Chapter 9: McParlan on the Witness Stand 

1. The Daily Miners’ Journal, May 5, 1876. 
2. The Daily Miners’ Journal, May 5, 1876. 
3. The Daily Miners’ Journal, May 8, 1876. 
4. Daily Herald, May 8, 1876. 
5. The Daily Miners’ Journal, May 9, 1876. This constant linking of the AOH and the Molly 

Maguires was an important prosecution strategy, as it attributed the crimes to a large, well-
organized society, supporting Gowen’s claims that it was the basis of a major conspiracy. 
Remarkably, by McParlan’s third day on the stand, even the defense had accepted this 
admission that the organizations were the same. At one point Bartholomew asked McParlan: 
“As I understand from your testimony, you were initiated into the Ancient Order of 
Hibernians or Mollie Maguires, on the 14th day of April, 1874?” 

6. See, for example, The New-York Times, May 14, 1876; The Daily Miners’ Journal, May 19, 
1876; The Philadelphia Inquirer, May 20, 1876. 

7. For background to these trials, see Kauffman, American Brutus; Steers, Blood on the Moon; 
Steers and Holzer, The Lincoln Assassination Conspirators. 

8. For example, Bingham, Trial of the Conspirators, for the Assassination of President Lincoln; 
Pittman, The Assassination of President Lincoln and the Trial of the Conspirators; Poore, The 
Conspiracy Trial for the Murder of the President; Trial of John H. Surratt in the Criminal 
Court for the District of Columbia. 

9. Schlegel, Ruler of the Reading: 122. 
10. Testimony in the first trial of James Carroll et al., as recorded in The Daily Miners’ Journal, 

May 9, 1876. 
11. It is some of these reports and other related materials that form the Kaercher manuscripts held 

by the district attorney’s descendants. The parties were unable to consult the papers in the 
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later trials due to legal wrangling. See, for example, testimony in the trial of Thomas Munley, 
as recorded in The Daily Miners’ Journal, July 4, 1876; CAC: 597–598. 

McParlan’s reports have long proven a highly contentious source not only because some 
were rewritten by Franklin and are therefore not original, but because there is often little 
corroborating evidence. The reason for this, of course, is that McParlan was working alone in 
a task veiled in secrecy, and the only other individuals involved in many of the meetings and 
events were those he was investigating. This lack of any confirmation has allowed subsequent 
critics to question the honesty of his accounts. 

However, although there are inconsistencies or inaccuracies to be found in the reports, this 
is not surprising, considering they cover more than two years. Viewed objectively, the reports 
seem factual, with occasional errors in accuracy and interpretation, and undoubtedly some 
exaggeration. Yet it is easy to believe that such errors were genuine mistakes, as it would have 
been in McParlan’s best interests to tell his employers the truth, because he would never be 
certain if other operatives might be able to check or dispute his information. Although 
exaggeration has proven throughout history to be a frequent part of the reports of spies (see 
Marshall, Intelligence and Espionage: 119–120), and in his stories throughout his life 
McParlan often trod a fine line between outright fabrication, embellishment, and the straight 
truth, there is nothing intrinsic about his reports suggesting they should not be believed. 

In addition, there were few sources from the time conflicting with McParlan’s reports, 
although this is in part because “the Molly Maguires themselves left virtually no evidence of 
their existence, let alone their aims and motivation” (Kenny, Making Sense of the Molly 
Maguires: 5). Some authors have taken this point a step further and claimed that the lack of 
internal records documenting the Molly Maguires as an organization is proof that such an 
association never existed in any formal sense. However, it is not reasonable to expect that a 
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a pleasant companion. Now, I was learning that on a long trail he was moody, insisted on his 
own way, and wanted the best of everything. This experience ended my close friendship with 
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Lawman: 309). 
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37. Extensive details of the case are to be found in Conrad, “A Revolting Transaction”; Day, 
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Boston Daily Globe, July 6, 8, 1888). His behavior in the Graves investigation was highly 
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apparently pulled him off the case (see Widdows, Spotlight on Orinton M. Hanscom). Yet in 
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Chapter 15: A New Direction 
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including: Dubofsky and Dulles, Labor in America; Foner, History of the Labor Movement in 
the United States; Mandel, Samuel Gompers; Montgomery, The Fall of the House of Labor; 
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Wyman, Mark, Hard Rock Epic. 
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The Silver Valley. 
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Bunker Hill: 3–6, for a full account). In 1885, Noah Kellogg, an unsuccessful gold-seeker, 
obtained a grubstake – the supplies, provisions, funds, and other materials needed by a 
prospector to seek out a claim, which were provided in return for a promised share in that 
claim or its profits – from O.O. Peck and J.T. Cooper. A condition of the grubstake was that 
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astounded to find the jackass standing upon a great outcropping of mineralized vein-matter 
and looking in apparent amazement at the marvelous ore-shoot across the canyon … [where] 
it was reflecting the sun’s rays like a mirror” (Wardner, Jim Wardner of Wardner, Idaho: 23).  
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mile and a half down the canyon, the town of Kellogg sprang up around Bunker Hill’s second 
mill. For years a sign there supposedly noted that it was “the town discovered by a jackass and 
inhabited by its descendants.” 

12. Smith, The Coeur d’Alene Mining War: 17. 
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members of the labor movement, see Lingenfelter, The Hardrock Miners: 196–218. 
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15. CAS, A Cowboy Detective: 136. 
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Detective, the original proofs of “Pinkerton’s Cowboy Detective” (LoC, box 61, folder 2) are 
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17. CAS, A Cowboy Detective: 140–141. 
18. CAS, A Cowboy Detective: 138. 
19. CAS, Two Evil Isms: 37–38. 
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Protective Patrol from Chicago, Philadelphia, and New York were sent by barge down the 
Monongahela River with orders to land under cover of darkness and enter the plant. Instead, 
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Notes and References 

 56 

descended on the site, the Pinkerton’s chose to surrender. Despite being guaranteed safe 
passage out of town, a number of them were severely beaten before a special train transferred 
them to Pittsburgh. On July 12, state militia entered the town, removed the strikers from the 
plant site, and oversaw Frick’s bringing in of nonunion strikebreakers; the militia remained in 
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and a subsequent assassination attempt on Frick lost the unions public support, and the strike 
collapsed, breaking the Amalgamated Association as a force. For a full account of the events 
at Homestead and the role of the Pinkerton’s, see Krause, The Battle for Homestead. 

33. CAS, A Cowboy Detective: 151. 
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Government of the United States or the government of the District of Columbia.” See Office 
of the Law Revision Counsel, United States Code: 5 USC Sec 3108.  
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48. For a superb summary of the 1894 Cripple Creek strike, see Jameson, All that Glitters: 55–64.  
49. Carlson, Roughneck: 51. 
50. Quoted in Jameson, All that Glitters: 57. 
51. JM, letter to GDB, March 4, 1915: LoC, box 140, folder 8. For a less biased viewpoint 

regarding the men behind the explosion, see U.S. Senate, A Report on Labor Disturbances in 
the State of Colorado: 78–79. 

52. In hindsight, most historians agree that Waite was relatively evenhanded. McParland held no 
such opinion, giving him a large share of the blame: “The militia was sent for, but 
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unfortunately it was controlled by the notorious Governor Waite. They gave no protection to 
lives or property” (JM, letter to GDB, March 4, 1915: LoC, box 140, bolder 8). Much of the 
public at the time agreed with McParland in thinking Waite’s lackluster response had 
encouraged anarchy; the result was that he was voted out of office in November 1894 and his 
party was never again a significant force (Suggs, Colorado’s War on Militant Unionism: 20).  

53. Carlson, Roughneck: 51. 
54. Baker, The Reign of Lawlessness: 51. 
55. For basic information on Edward, see U.S. Bureau of the Census, Twelfth Census of the 

United States, 1900: microfilm roll T623_130; Precinct 37, Victor, Teller County, Colorado, 
page 11A; U.S. Bureau of the Census, Thirteenth Census of the United States, 1910: 
microfilm roll T624_118; Precinct 1, Manitou, El Paso County, Colorado, page 5A. 

56. Campbell, A Molly Maguire Story: 89, 87. 
57. Among the investigations in which McParland played a prominent role was a diamond 

robbery aboard the Sioux City and Pacific Railroad, committed by Sherman W. Morris, also 
known as James Burke, Kid McCoy, and Edward Herman, and a man “with as many aliases, 
an itching palm for diamonds, and as nervy a bandit as ever cut a throat or cracked a safe” 
(The Chicago Daily Tribune, August 10, 1893; see also Moffett, True Detective Stories: 95–
120; Criminal History of Edward Herman: LoC, box 142, folder 6; R. Dudley, letter to WAP, 
September 26, 1920: LoC, box 142, folder 6). Having started his criminal career in Iowa by 
robbing a jewelry store there in 1885 at the age of sixteen, Morris was still going strong when 
he disappeared in 1920 while on parole for snatching a purse in Philadelphia. Another 
conviction for which McParland was credited was that of the train robber Oliver Curtis Perry, 
who twice broke into the “money car” of the American Express Special of the New York 
Central Railroad while the train was traveling at full speed (see Lukas, Big Trouble: 190). Yet, 
thorough searches of Pinkerton’s records, the biography of Perry, and the newspapers of the 
time do not indicate he had any involvement whatsoever (see Oliver Perry file: LoC, box 148; 
Spargo, Wanted Man; The New-York Times, 1892, 1893, 1895). Intriguingly, the original story 
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stories to the limits of the truth. (For McParland’s claims, see WAP [for JM], report to FRG, 
January 22, 1906: ISA, folder 4. In the report, McParland stated: “I then told Orchard of 
several other cases that I had personally handled wherein the state witnesses went free, among 
them Perry the train robber in 1893.”) 

58. See Ballenger & Richards’ Nineteenth Annual Denver City Directory, Ballenger & Richards’ 
Twentieth Annual Denver Directory. 

59. In early 1877, Pinkerton discovered that members of Franklin’s Philadelphia office were 
attending revivalist meetings held by the wildly popular evangelist Dwight L. Moody and the 
gospel singer and composer Ira David Sankey (see Evensen, God’s Man for the Gilded Age). 
Pinkerton – a self-professed atheist – exploded: “I should never have dreamt for a moment 
that the evil preachings which are spread throughout the U.S. by Moody and Sankey and 
others should have at length come into my Agency.” As his employees evidently had extra 
time, he ordered: “They are to give their whole time to my business without reservation 
whatsoever. The men are to remain on duty on Sunday until the Superintendent sees fit to 
excuse them … none of them shall in any way undertake to attend church on Sunday but shall 
be at the office at 9 AM” (AP, letter to BF, January 23, 1877: LoC, box 47, AP letterpress 
copybook, vol. 2). That said, understanding McParland’s intensity of feeling about his church, 
neither Pinkerton nor his sons ever tried to prevent his regular involvement in Catholic affairs. 

60. JM, letter to GDB, September 5, 1903: LoC, box 30, folder 11. 
 

Chapter 16: Butch Cassidy and the Wild Bunch 

1. For a sample of the wide variety of cases worked by Pinkerton’s agents in this period, see 
CAS, A Cowboy Detective. 
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2. This term was popularized in studies of the Old West by James D. Horan, who used it as a 
title for three distinct editions of his book Desperate Men. 

3. The Salt Lake Herald, October 12, 1894. 
4. CAS: A Cowboy Detective: 194–195. 
5. For a full account of the case, see CAS: A Cowboy Detective: 197–228; CAS, Riata and 

Spurs: 184–195. 
6. CAS: A Cowboy Detective: 202. 
7. CAS: A Cowboy Detective: 205–206. 
8. CAS: A Cowboy Detective: 222. 
9. CAS: A Cowboy Detective: 279. 
10. CAS, “Pinkerton’s Cowboy Detective”: 279: LoC, box 61, folder 2. 
11. J.C. Fraser, letter to WAP, July 22, 1905: LoC, box 31, folder 1. 
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correct (Doheny Eye Institute, personal communication, November 27, 2011). 

13. Shoaf, Quiet for the Gun Men; Campbell, A Molly Maguire Story: 186–187. 
14. For the marriage of Charles McParland and Emma Schoepple, see The Chicago Daily 

Tribune, September 22, 1893; The Weekly Miners’ Journal, September 22, 1893. For the year 
of Edward’s marriage, see U.S. Bureau of the Census, Thirteenth Census of the United States, 
1910: microfilm roll T624_118; Precinct 1, Manitou, El Paso County, Colorado, page 5A. For 
Emma McParland’s death, see Report of Death number 13418, May 3, 1898, Illinois 
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Supplementary Roll: 19: New Zealand Electoral Rolls. 

16. For McParland’s home addresses, see Ballenger & Richards’ Seventeenth Annual Denver City 
Directory through Ballenger & Richards’ Thirty-Eighth Annual Denver City Directory. 

17. For example, WAP (for JM), report to FRG, February 20, 1906: ISA, folder 6. 
18. An example of this occurred in the period running up to the Haywood trial in 1907, when John 

Russell Kennedy, representing the Associated Press, was given a good deal of inside 
information by Governor Frank Gooding. When Kennedy was afterward taken to see 
McParland and the lead prosecutor, James Hawley, the detective “suggested to Mr Kennedy 
that while we did not want to censor what he should send out, if he would … read it to us, we 
might have some suggestions to make which would be beneficial to him, in other words we 
might add to it. He thought that was very fair” (WAP (for JM), report to FRG, May 4, 1907: 
ISA, folder 22). 

19. McMenamin, The Pinnacled Glory of the West: 173; see also, for example, The Salt Lake 
Herald, July 12, 1901 (for his participation in the Elks Fair), and The Intermountain Catholic, 
August 30, 1902 (for being named to the General Advisory Committee for the Denver 
Cathedral Fair). 

20. The Castle Rock Journal, January 21, 1898. 
21. The Clipper, March 25, 1898. 
22. The biographical material about Parker and his outlaw career has been drawn from numerous 

sources, including: Baker, The Wild Bunch at Robbers Roost; Horan, Desperate Men; Kelly, 
The Outlaw Trail; Meadows, Digging Up Butch and Sundance; Patterson, Butch Cassidy; and 
Pointer, In Search of Butch Cassidy. 

23. Patterson, Butch Cassidy: xi. 
24. Patterson, Butch Cassidy: 38. 
25. Warner, The Last of the Bandit Riders: 136. 
26. See Davis, Wyoming Range War. 
27. Although it is frequently stated that Cassidy acquired “Butch” while working at a butcher’s 

shop in Rock Springs, Wyoming, in 1891 (for example, Betenson and Flack, Butch Cassidy: 
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70; Lamar, Charlie Siringo’s West: 197), Patterson (Butch Cassidy: 56–57) showed that there 
were at least several other versions of how the name came about, and that there is no certainty 
about it. 

28. One of the intriguing things about Lay is how widely descriptions of him differ. Patterson 
described him as “tall and dark-complected, often described as handsome, although some of 
his photos do not always bear this out” (Butch Cassidy: 80). Conversely, the description 
released by Pinkerton’s at the time listed him as having a “Light complexion, light brown 
yellowish hair, light brown eyes” and being “Quite good looking, good education and 
gentlemanly sort of fellow not rough or uncouth, very erect, is said to have teeth gold filled” 
(LoC, box 90, folder 14). 

29. See, for example, Patterson: Butch Cassidy: xii, 181; Ernst, The Sundance Kid: 4. 
30. Description in LoC, box 89, folder 13. 
31. Patterson, Butch Cassidy: 106; see also Kelly, The Outlaw Trail: 136. 
32. Baker, The Wild Bunch at Robbers Roost: 188. 
33. The biographical material about Longabaugh and his outlaw career has been drawn from 

numerous sources, including: Baker, The Wild Bunch at Robbers Roost; Ernst, Sundance; 
Ernst, The Sundance Kid; Horan, Desperate Men; Kirby, The Rise and Fall of the Sundance 
Kid; Meadows, Digging Up Butch and Sundance; and Patterson, Butch Cassidy. 

34. Description in LoC, box 93, folder 1. 
35. Patterson, Butch Cassidy: 123. 
36. Description in LoC, box 92, folder 2. 
37. Wanted poster in LoC, box 92, folder 8. 
38. The details of the attempted bank robbery at Belle Fourche vary according to the source. 

Among the differences are whether there were five or six robbers, whether three or four went 
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differing summaries, see Ernst, The Sundance Kid: 65–70; and Patterson, Butch Cassidy: 125–
128. 
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However, Donna Ernst (The Sundance Kid: 69–70) has argued persuasively that a letter 
written by David Gillespie, a friend of Longabaugh’s, gives proof that Sundance was still 
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40. JM, letter to GDB, December 8, 1903: LoC, box 92, folder 10; see also Patterson, Butch 
Cassidy: 1; Pointer, In Search of Butch Cassidy: 131–132. 

41. The murder of Willie Strang, the killing of Valentine Hoy, and subsequent events, including 
the actions by the governors of Colorado, Utah, and Wyoming, are covered in detail in 
Pointer, In Search of Butch Cassidy: 141–148; and Patterson, Butch Cassidy: 131–140. 

 
Chapter 17: On the Trail of the Wild Bunch 

1. Despite it being a well-known event in the history of the Old West, the details about the 
Wilcox train robbery vary greatly among different sources. Among the “facts” reported 
differently were the number of robbers (between three and six), how they actually got the 
conductor to stop the train, which side of the bridge the train first stopped on, whether charges 
had already been set on the bridge, the total value of the items stolen, and which members of 
the gang were actually involved and which ones were in which party after they split up. Such 
variation in detail is common throughout the history of the Wild Bunch. This account of the 
Wilcox robbery loosely follows those given in Patterson’s Butch Cassidy (143–147), 
Meadows’s Digging Up Butch and Sundance (33–34), Ernst’s The Sundance Kid (83–94), and 
in the local newspapers of the time, such as The Buffalo Bulletin, Carbon County Journal, and 
Natrona County Tribune. 

2. Ernst, The Wilcox Train Robbery. 
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3. Quoted in Patterson, Butch Cassidy: 145. 
4. Lamar, Charlie Siringo’s West: 201; Patterson, Butch Cassidy: 146. 
5. Frank Murray, letter to Frank A. Hadsell, March 6, 1901: Frank A. Hadsell Papers, Wyoming 
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“incomplete currency” being sent by the U.S. Treasury to Portland, Oregon. Not only had the 
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discover exactly where the money was being spent. See Ernst, The Sundance Kid: 92. 
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13. CAS, A Cowboy Detective: 324–325; CAS, Riata and Spurs: 218–219. 
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3. Details of Hawley’s career are taken from MacLane, A Sagebrush Lawyer; Hon. James H. 
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8. WAP (for JM), report to FRG, Feb. 2, 1906: ISA, folder 5. The legal ruling for the situation 
the prosecution faced had been made in 1903 in Hyatt v. People of State of New York, in 
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10. The full details of the plan to bring Haywood, Moyer, and Pettibone to Idaho come from WAP 

(for JM), report to FRG, February 8, 1906: ISA, folder 5; WAP (for JM), reports to FRG, 
February 16, 17, 1906: ISA, folder 6. 
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people owned a strong belief in the role of Providence in their lives. It was common for 
people to call upon Providence at times of need, to acknowledge Providence at moments of 
success, and even to curse Providence for their failures. For example, the expedition accounts 
of polar and African explorers, the journals of military officers, and the diaries of political 
figures are all replete with references to Providence. Thus, rather than suggesting anything 
about McParland’s ego, this aspect of his behavior simply shows him to be a man of his time. 
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and purposes of the party are dear” (quoted in The Idaho Daily Statesman, May 23, 1907). 

8. Debs, Arouse, Ye Slaves!. See also Debs, Debs: His Life, Writings and Speeches: 309–311. 
9. Details of Shoaf’s background are taken from Shoaf, Fighting for Freedom. 
10. Shoaf, Fighting for Freedom: 54. 
11. Shoaf, A House of Horrors. Such stories produced with no proof were commonplace for 
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